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. ■ Riesz Frigyes, Mihailich Győző osztályelnökök. .
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. főcsoportvezető, Biaoei Imre gazdasági főcsoportvezető.
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Tolnai Gábor, Zsirai Miklős az I.Osztály Vezetőségé
nek tagjai, Waldapfel József az I’iÖsztály titkára, 
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Rusznyák István elnök, üdvözli az Elnökség megjelent tagjait és ' 
az ülést megnyitja^ ' .

Napirend előtti- baj elenti?..r hogy Érdey-Grúz Tibor főtitkártól a 
Kve^ezőrar-ualmu ‘levél érkezett; ?-
“Bejeléntem5/hogy másiráhyu hivatalos megbízatásom következtében 
a Ifagyar Tudományos Akadémia főtitkári tisztségéről lemondok# 
Kérem/ hogy a főtitkári tisztség betöltésének előkészítésére a 
szükséges intézkedéseket megtenni szíveskedjék* Az uj.főtitkár 
megbízatásáig természetesen el fogom látniAa főtitkári teendőket

, ’ ' Határozat:. ••.Elnökség tagjai a bejelentést tudomásul
,k .. .. :';V0SÍ5Íköi:'n "

f
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Erdey-Gruz Tibor1 főtitkár ■ tájékoztat ja az Elnökséget .'.*77

az 1952 év folyamán megvalósult kiküldetésekről és meghivásolöRÓI
1 é .összesén'•6,5.:?külföld.i kiküldetés és 84 meghívás valósult meg,

"^8>«kiiuldetés® :5 ’!/• 1 ; ’
.A december, hó-folyamán lezajlott Bolyai-Héten 2 szovjet,
2*lengyel, 2 román és .2. német’ vendég „vett- részt#
-Kulturális ‘egyezmény, keretében december hónapban 1 lengyel, kj 
.4 cseh.és 2?:néínet vendég érkezett hozzánk* ■ • >>
Az elmúlt’hónapban- Romániába 2 nyelvész, Csehszlovákiába
1- történész ment ki.tanulmányútrao /
Az ’Akadémia képviseltette magát 1 résztvevővel~a Csehszlovákjai 
Oftálmológiaí Kongresszuson#. . .. ' 7 ''7
A Magyarországon- tartózkodó: kínai kulturális delegáció részére 
Rúsznyák, István elnök, á meghívott akadémikusok jelenlétében r 
tudományszervezési*megbeszélést tartott, majd tiszteletükre 

'ebédet adotté’A kulturális delégáoió néhány kutató intézetet
• •'' • is meglátogatott# 7.-'.í' ” -•> ?.•-V: /?- =••--■’-

be/ A pályázati felhívás kiadású'tudományos ösztöndíjakra és 
Ösztöndíj prémiumra az/. Elnökség .jóváhagyása értelmében meg* 
történt® . Á.. ■ -*■■■/'

’/Az Io Osztályhoz kboloo pályázat érkezett ©Ebből az

-A

^Itujrögyézmények alapján 25, MKT;voi^Í8h lö, kormány vonsl^'ö^
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c./ Főtitkár, beszámol arról, hogy a Káé. december 9«-én megtartott" 
, főtitkári értekezlet foglalkozott részletesen az 1953 évi Nagy

gyűlés előkészítésével, megvitatta a szervezési feladatokat és a 
az ütemtervet. A Nagygyűlés szervezési feladataiért felelős'*'>3 
Juhász István, szervezési főcsoportvezető, ő irányit ja a ki- 
jelölt hat reszortfelelőst. : '

•> d./ Főtitkár -bejelenti, hogy az Akadémia munkájában nagy ,szerepet 
■fog betölteni a második ötéves tudományos terv előkészítése* 77? 
A Tervhivatal szakembereivel együttesen folyamatban van a terv
készítés metodikájának kidolgozása*
Rusznyák István elnök beszámol arról, hogy aVI.Osztály már

• _ részlet'esen í0 glalkozott a második ötévés tudományos terv elő- 4 
készítésével, bár a végleges metodika még nem teljesen alakult' ’ 
•ki* Az Osztály megbízta az albizottságait, hogy dolgozzák fel J 
szakterületűk jelen helyzetét, továbbá azt, hogy milyen prob-

‘ ■ lémák vannak az egyes szakterületeken és milyen lehetőségek 
vannak ezek megoldására. • V - .
Javasolja az. osztályoknak, hogy ilyen értelemben kezdjék el 
az előkészítés munkálatait*

e*/ Főtitkár tájékoztatja az Elnökséget az 1953 évi kulturális 
egyezmények munkát érvéről* ,7.7 7.7'7
Lengyelországba a munkaterv. értelmében 5 magyar'tudós fog 
tapasztalatcserére kiutazni és előadást tartani.^ x \ 7
A Német Demokratikus Köztársaság.jóváhagyott munkatervö alap- 

5 tudóst küldünk ki tapasztalatcserére és előadások meg
tartására, több fiatal kutatót pedig hossjzabb időre. *
A csehszlovák, bulgár, román*és albán munkaterv tárgyalására 
január hó folyamán kerül sor*
A Műszaki és Tudományos Együttműködési Bizottságok vonalán 
főleg műszaki területre Szovjetunióba és a népildemokratikus

unióba más vonalon további kb*16 kiküldetésre van remény*
f*/ Főtitkár bejelenti, hogy az elmúlt elnökségi ülés óta a követ

kező akadémiai tagok tartottak székfoglalót:
Kelet. Név. Székfoglaló tárgya. ..7
W.I II,   ........................ ............ — '<■ ,    ........ .. I, ■    ■ .11.11,1 I.   IWIIII. ■ 11.1,

Az ásványi nyersfoszfátokbiológiai' 
feltárása és‘gyakorlati alkalmazása*.
A homogenitás szerepe az állatok 
szerének kialakulásában* .

* -
• K
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államokba.összesen kb.18 kiküldetésre lesz lehetőség, a Szovjet-
--------- ------------------------------J!---------------------1 -- 4.----------ÍT--U-- i-V ------------------------------------------------------- --------------- 7
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Kreybig Lajos 
levelező tag
Dudioh Endre 
levelező tag

1952,
XII.18*
19534 
I* 2.

Határozat;

hozza:
Főtitkár beszámolóját az Elnökség elfogadja és 
következő határozatokat
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Főtitkár intézzen körlevelet. a tudományos osztalyök 
.hoz, hogy Rusznyák Jstván elnök javaslata érteimé* 

v ben a második ötéves tudományos terv elŐkészitési 
munkálatait á VloOsztályhoz hasonlóan kezdjék el.

Felelős: Erdey-Gruz Tibor'^főtitkár. 
.Határidő: 1953»január 2o. . .

2«/Elnökség : \ ••• • - - .
Kréybig Lajos lev.tag es : :“
Budich Endre levotag székfoglalóit jóváhagyja és 
részükre az oklevél kiadását elrendeli.

Felelős: Líanninger Rezső,és
■ ■ Soó Rezső osztályelnökök.

: ' .... .

. ■' - í
. — . — 0. . . ..

Németh Gyulia 'osztályelnök az osztályvezetőség megbízásából be* -.í; 
jay.ámnl' az Elnökségnek az Akadémiai Nagy Szótar munkálatairól. < ; 
Négy tisztviselő nyert kinevezést ehhez a munkához, azonban négy- ? 
millió'cédula kezeléséhez ez a létszám nem elég, ezek csak irányi- í 

,,tani tudják á munkálatokat s. külső munkatársak segítségére van 
<s^|kség. A külső munkatársak díjazásának lehetősége ebben az évben 

? megszűnt és,Így a Nagy Szótár munkálatai teljesen leálltak. Kéri
az Elnökséget,- hogy tegye lehetővé a Nagy Szótár munkálatainak foly

Erdey-Gruz Tibor főtitkár tájékoztatja az I.Osztály elnökét arról, /, 
hogyiM^^inokség igyekszik minden lehető segítséget a Nagy Szótár 
munkálataihoz megadnia A külső munkaerők dijazása szerepelt is a ; ; 
költségvetésben. Országos viszonylatban azonban takarékosságot 
káliétt életbe léptetni s tekintve, hogy a külső munkaerők dijazása 
a költségvetés leglazább része, ezt á tételt csökkenteni kellett. 
A jövő évben meg fogják találni a létszámfelemelés- módját. , •._• 
Biacsi Imre gazdasági főcsoportvezotő javasoljay^hogy a Nyelvtudo-* 
mányi íntJzet o2 alrovatán engedélyezett összegből az Intézet egyéb 
jellegű munkáit és a Nagy Szótár munkáit úgy hozzák összhangba* , : 
hogy a.Nagy Szótár munkálataiban nagyobb kiesés ne mutatkozzék.
Erdey-Gruz Tibor főtitkár javasolja, hogy az Ie0sztály döntse el," 
hogy mi a helyes: kozárólag a Nagy Szótár,, vagy az Intézet általá
nos munkájának lelassítása. * •

. II. .
Waldapfel József osztálytitkár jelentését azzal egészíti ki, hogy 
abban fő'leg azőkat a szempontokat vette fel, amelyek az Osztály 
munkájának megjavítását célozzáko
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Elnökség napirendjén az I.Osztály és a Nyelvtudományi IntézetAz Elnökség napirendjén az I,Osztály és a Nyelvtudományi Intézet 
munkájának megvitatása szerepel© Megjegyzi, hogy a jelentés a 
Nyelvtudományi Intézet munkájával nem'foglalkozik, erről csupán 
a nyelvtudomány keretén belül van szó3 — Kéri az osztályelnököt* 
hogy a jelentést ezzel egészitse ki© , . -

Németh Gvulg osztályelnök helyteleníti; hogy az osztálytitkár egv 
olyan jelentést adott be.3 amellyel az Osztályvezetőség nem ért egyet 
Az eredetileg osztályvezetőségi ülésen megtárgyalt jelentést nem 

t dolgozta at, az osztályáézetőség tagjai által kivánt f ormában©- 
kérdésnek tartja,.a nyelvészetben és az irodalom tudomány " 

jteneteben a fejlődés elősegítését© Véleménye szerint uj helv— 
J|*át csak egy belső fejlődés teremthet meg© Az osztályvezetőségi 

' ülések munkarendjének megállapítását illetőleg
f°ly'tak » főleg csak az aktuális feladatokat” 

intézték el© Ezek a feladatok sokszor kicsinyek, de özeket becsülő- 
í?39?3* kell intézni és nem kellett volna ezt az osztály titkárnak 
kicsinyes prakticizmusnak neveznie . ••
^^gsulyozza; hogy -az elvi irányítás kérdése különösen nehéz© 
Az Osztályvezetosegnem alkalmas elvi kérdések megtárgyalására,” 

.csak bizonyos irányítást adhat0 A tudomány művelése, a tudomány— 
?^a*ok egyes elvi kérdéseinek tisztázása csak a bizottságokban 

, BiZx? az U$°^az I?Osztály bizottságai már elindultak,
f3 3zt öM®ihkát még a óbban ki kell építeni© Az osztálytitkárnak 

mef^egyzi, hogy a kiadványok bírálatával eddig nem 
foglalkoztak eleget,-ezt a jövőben meg fogják tenni,

■ ^tárgyalásának lényege a helyes ideológiai alap-
I '5 -rolyezes, de véleménye szerint ez is csak hosszú fejlődés ’ 

eredmenye lehet© Ezen a vonalon az aspirantura fog sdgitséget jelen
teni, azonban itt is korrigálásra van szükség©

‘ Az Elnökségtől irányítást kapott az Osztály arra vonatkozólag,”hogy 
3ok az a^yagközlés© Fel kívánja hívni az El- 

fjgyeimétarra? hogy az elméleti fejtegetések legnagyobb 
' /lavul? azonban az anyagközlő munkákat sok év<

Kiadják és így az anyagot megmentik a tudomány számára, 
aJránt' a nyelv—, irodalomtörténet- és zehetudományra egy—

osztályéinak a Nyelvtudományi Intézet
* ' kl? intézetben 5o-35 fiatal nyelvész dolgozik©

Megtárgyalják a legfontosabb nyelvészeti problémákat* ideológiai
1 - fiSn^y?«^í^ta?tan2kí^ah01m?stárgya:i;5ák ho&yan leket marxista 

v fe^i?szt;erL1.f .nyelvtudományt© A fiatalok fejlődését 
megfelelőnek tartja, az idősebbeknél a kérdés nehezebb,

máJ megemlítette az Akadémiai Nagy Szótár 
munkálataito Készül az Értelmező Szótár'is, minden várakoz.

Az Értelmező Szótár az Ötéves terven belül el- 
^irő nyelvtana11 munkálatai is megindul 

^ík^la3Zíá?á'? P^tolja^á Nyelv-Atlasz 

részint kutató :

t

, amáLy minden várakozást

Z magyar nyelv leiró nyelvtana" munkálatai is megindultak,' 
^.^irányzottnál nagy°bb fejedelemben fog megjelenni, A régi 
4^t4ir U1«8Zía?aí Pótolja a Nyelv-Atlasz, Az Intézetnek eddig több 

S??^l5U£Om1any:L,TmUil^á^a Jelent meg, részint anyagközlő;' 
részint kntntA. mwiíao Nem ért egyet az osztálytitkár

0/ o
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v-> és finnen -kívül "-egyetlen forrása a népnyelv, tehát minél több szö
veget, nyelvtani és^szótári anyagot kell gyűjteni és kiadni*,Az" <

* ;"í

■,?L.

■ /■. — Ő **> -- ■

állapításával? hogy Kniezsa István: Helyesírás története, vagy 
Bárczi Géza: Tihanyi alapitólevelo a polgári tudomány folytatása*

• í ' Ezek a nyelvtudományi munkák kivalóak© Vannak^az idősebbek mun-* 
bikáiban ideológiai hibák,, de „özek megmagyarázhatók© í !1

Hibája az osztálytitkári jelentésnek,■hogy Kodály akadémikus mun
kájáról nem ad megfelelő képet:, holott ez a magyar tudománytörté
net szempontjából óriási jelentőségű©

-A-jelentés irodalomtudományi részéhez, mint nyelvész nem szólhat 
hozzá*

j Egyetért az osztálytitkár azon megállapításával, hogy hibák vannak, 
■ sőt súlyos hibák/ ezeket az Elnökség javaslatai alapján kívánja ki-

■ < javítani* A jelentéssel kapcsolatos számtalan további észrevételét 
•Zlaz Osztályvezetőségen belül kívánja megbeszélni* Egyetért a jelen- 
:; tiöíbeii foglalt javaslatökkalo ? -I

”■ Beke Ödön levelező tag elsősorban á Nyelvészeti Bizottság -és a 
HyeTv tud ómányi Intézet munkájához kíván hozzászólni *.-• Hibának tart-f 
ja,, hogy a Kossuth-^dijas EÖldessy Gyula haladó irodalomtudós és - 

jCsefkó Gyula nyelvész nem tagjai az Akadémiának*?.k
Az osztály szakt.itkárságán belül a munka fő hibáját abban látja/ 
hogy a szaktitkár két állást tölt be© Koch László előadó pedig j/ 
még jobb munkát-tudna kifejteni, ha lakáshoz;'juttatnák Budapesten,., 
és nem töltené el idejefhagy részét utazással* yA.•
A felolvasó üléseknél nincs meg a tervszerű irányítás* Még a fel-k 
kért hozzászólók sem ismerik előzetesen az anyagot/ így komoly/M;

./hozzászólás nem várható*’'Hiba?.'/hogy a kiadványok/birálói nem a 7' - 
í í.logiillétékesebb '-szakembereke .

Nagy az aránytalanság a szövegkiadások és a feldolgozó munkák 
közötte A gyűjtés és kiadással egyidejűleg kell a gyűjtött an;

*-*-*;•\ * kiadása a’- ’/lo;
.. nyelvtudománynak elsőrendű feladata, mert.^Vffi " 'ások az illető;
< ;nyelv történetének ismeretéhez jelentős mérték _zájár”*t*’~1* ’

sőt más tudományoknak is, mint például a ____
^történetnek, -őstörténetnek© A finn-ugor nyelvtudománynak a magyaron 

/■> és finnen kívül‘-egyetlen forrása a népnyelv, tehát minél ■“**

Akadémia elsőrendű f eladata ; lenne, kieszközölni /hogy a Szovjet- :■ 
unióban fiatal finn-ugor nyelvészek ují anyagot gyűjthess^nek d ; 
rokon népek autonóm köztársaságaiban* aj..
A nyelvtudomány;terén valóban legnagyobb baj a káderhiány* Kutat
ni kellene megfelelő szakemberek után* ' -
A jelentésnek a magyar marristákról irt részével nem ért egyet, , 
A Nyelvtudományi intézet középkáderei'közül kiemeli Hajdú Pétert* 
Kálmán Béla munkájával kapcsolatosan nem ért egyet az osztálytit-\ 
kár megjegyzéseivel, nem tartja olyan^komoly nyelvésznek, mint 
azt. az osztálytitkár megemlíti© . ,v
A Nyelvtudományi Intézet eddigi működése nem kielégítő, .Ennek 
o^:á,' hogy évekig marrista nyelvész volt a vezetője, .továbbá negi 
vették tudomásul* hogy az Intézet első feladata a magyar és

t , -anya- y 
kiadása agot: feldolgozni^ A népnyelv további anyaggyüj$.í0e <

.rulnak, ;

hogy az Intézet első feladata a magyar és
V,-/ .» r

/
/
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finnugor nyelvtudomány müveleseo Sgyes szakosztályok élén nem meg-'í 
felelő szakemberek álltak. A legfontosabb osztály, a magyar ősz* i/ 
tály nagyon gyenge, vezetője nem megfelelő. Nem tartja helyesnek, ’’ 
nogv az Intézet tagjai az igazgat ókivé telével úgyszólván kezdő .. /• 
nyelvészek. Szükség van ezekre a gyűjtő munkákban,■de egy intézet/, 
nem állhat csupa-kezdőkből* Miért, nem alkalmaz az Intézet tajtez- " 
tal’tá^elvészeket, Simonyi legkiválóbb- élő tanítványai kHp.íil pél—* 
dául Rubihyi Mózest, Prohászká Jánost, Dénes Szilárdot. A kitűnő - 
ma?3d.sta. képzettségű Erdőd!. József még a Nyelvtudományi-Bizo ttsági 
tagjai között sem szerepel* Felhívja á.figyelmet egy. fiatal káder- 
re, Herczeg Gyulára, az 01asz^magyar Szótár szerzőjére.
A.Nyelvőr kérte az Akadémia segítségét. Kérte, hogy az irodalom- ■- 
tudósok foglalkozzanak nagy Íróink és költőink stHúsával, erre 
eddig választ nem kapott. A-mai napig sincs Arany vagy Jókai szótár* 
Foltosnak tartja az Iö és Il.Osztály szoros együttműködését* 
Javasolja, hogy a néprajz kerüljön át az I.Osztályhoz, mert mind" 
a tárgyi néprajz, mind a folklór szoros kapcsolatban áll á nyelv- 

.. tudománnyal* ■ '
Felhívja az Elnökség figyelmét arra, hogy semmiféle régi irodalom* 
vagy történettudományi szövegkiadváhyt nem szabad nyelvészek • 
közreműködése‘nélkül kiadni, mert a regi szövegek olvasásához 
nyelvészeti tudás-kell* ■ • > ’ ■ :

* A két osztály együttműködéséhez szükséges, hogy megkapják egymás 
kiadványait. *■ . ■ '■
Szeretné kidolgozni az összetett mondat keletkezését az egyszerű 

.. mondatból, aminek kidolgozásában nagy szerepe lenne a nyelv és 
• a gondolkozás kapcsolatának, ehhez azonban fiatal nyelvész segít

ségre volna szüksége^ . ’ < •
Nagy fontosságúnak tartja a Szovjetunió nyelvészeivel való szoro
sabb kapcsolat'.létesítését, több nyelvész és aspiráns kiküldését 

<■“. és meghívását hozzánk* . .. , : ( ' ' ;
Rugznyák^István~ elnök a továbbiakban a jelentéshez kéri a • 
hozzászólásokat© . 1

‘ ■■ ' ...................Y'" : . . . .. _ . ■ ’

. Fogarasi Béla osztályelnök kifejti, hogy az Elnökségnek az a 
feladata, hogy bizonyos irányelvekben'megállapodjon, nem pedig, 
hogy részletkérdésekhez szóljon hozzá© Azonban úgy a jelentésből, 
mint a hozzászólásokból eddig hiányzanak az elvi szempontok* 
Alkotó szellemben kellett volna és kellene a hiányosságokat nézni, 

■az eredményeket megállapítani, ,a feladatokat kitűzni* 
/Nyelvészeinknek meg kell érteni azt, amit a műszaki, matematikai, - 
.fizikair történeti tudományok felé vezető szerveink állandóan 

^hangsúlyoznak, közelebb kell jutni az élethez, a gyakorlathoz^ 
A nyelvtudománynak,•amelynek kiváló tradíciói vannak, jobban kell 
"az életet szolgálni* Az I*Osztály munkáját ebből a szempontból

... \£öil nézni. Nagyobb segítséget kell adnia a nyelvoktatásnak, de 
. ezt nem-szűk értelemben kell venni* A helyes gondolkodásra való 

/ nevelés is ide tartozik, ez sem jutott eddig nyelvtudományunkban f 
kifejezésre* Nem arról kell az osztálynak vitatkoznia, hogy ki"-.fi 

/ , volt marristá* Németh Gyula osztályelnök kitünően kezdte a fel- : /
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szólalását, mikor azt mondotta, Hogy a jelentés részletkérdéseket ~ 
és hibákat tartalmaz .és nem elvi kérdéseket* A szükséges elvi szem- A 
pontokat azonban*a későbbiekben az, oszt’ályelnök sem adta meg*' Hang- 
súlyozza, hogy az osztály munkájában a/dialektikus módszert alkal
mazni kell* Több kritikát és bátrabb kritikát vár az'-osztálytól* 
Javasolja« hogy tartsuk szem előtt az eddigi eredményeket, de ne 

;elégedjék meg ezzel az osztály, hanem a jövőben tűzze ki feladatául 
az élettel való kapcsolat megvalósítását és a dialektikus módszer 
alkalmazását* ’ . * 'y-:-. .

Ligeti Lajos a1elnök a jelentés olyan részeihez kiván hozzászólni* 
mely kiváltotta az Osztályvezetőség tagjainak ellenkezését* Első 
a-.pozitívum nem hangsúlyozása* Érre pedig szükség van* Minden tag 
számára óriási jelentősége van annak a. döntő fordulatnak," amelyet ** 
az Akadémia újjászületése jelentett* Mindenki: érzi azt a kötelessé—
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get,^ami az’Akadémián belül az osztályra és minden egyes tagjára
v'.y

hárul* Látni kell azt, hogy az eddigi munkájukból melyik az az ut, 
amelyen továbbhaladva helyes utón járnak* ; 1 . .. , , ;
Második a kritika szerepe* A jelentésben á lényeges hibák a 
kévésbbé lényegessel keverednek és az elvi vonalon jelentkező 
súlyos hibák elsikkadnak* Hiányzik a hibák'kijavításának módja, 
nem talál ezekre módot a javaslatokban sem* Ezért a javaslatokkal 

Jsem lehet egyetérteni*
Az Osztálynak világosan kell látnia, hogy mi a feladata* Azok a " 
szempontok, amelyeket az osztálytitkár a munka megjavítása céljáT 
ból fel kíván sorolni, szerepel is a jelentésben, de eldugva* '. w‘- ■ 
Az Osztály konkrét' feladata az kell, hogy legyen, hogy azkultúr
forradalmat szolgálja* Az I«Osztály feladata a tömegek kulturális 
nevelése is, a helyes gondolkodásra vló nevelés* Hogy e feladató-" 
kát el tudják látni a tervszerű munkának az egész tudományos élet-= 
ben meg kell nyilvánulnia* Nagyobb szerepet kell'a tervszerű mun—> 
kának biztosítani a jövőben a szakbizottságokban*
4 továbbiakban Ligeti Lajos alelnök kitér a szakmai ideológiai tan* 
folyamok által nyújtott segítségre, a szovjet nyelvtudomány és a" 
szovjet tudományos irodalomnak, folyóiratoknak fokozottabb figye
lemmel kisérésére és a szovjet ny^lv tanixlááán^?ná^'Míentősé-r

A káderkérdéssel kapcsolatban nagy jelentősége van a fiatal ká-" 
derek bevonásának, de ugyanakkor'fel kell vetni az idősebb káde
rek tehermentesítésének kérdését* Mikor a tudományszervezés még'" 
igen nagy feladatokat ró a tudósokra, nem lehet radikális teher
mentesítésre gondolni, azonban van ma már lehetőség arra, hogy" < 

munkaerők* gazdaságos kihasználásának lehetősége ezen a tudományterületen is. fennáll*

Alexits György elnökségi tag nem a szakmái kérdésekhez, elvi kér
désekhez kíván hozzászólni* ; r *.

.Véleménye szerint az egész jelentés nem alkalmas arra, hogy ebből " 
•eredményes vita fejlődhessen ki. A jelentés hibájának-okára jelleg
zetesen rávilágít az a különös megjegyzés, amely a végén szerepel* 
Hogy itt elvi hibák'vannak ’ ’ - - * *
hozzászólásokból is*
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A jelentés már az első pontban így kezdődik: Az osztálynak egyetlen 
olyan tagja sincs, aki már a felszabadulás előtt marxista lett 
volna. Hogyan csúszhatott be egy ilyen hiba a jelentésbe* itt rög
tön egy elvi hibát találunk meg* Lehetetlen azt mondani* hogy ebnek 
a hiánya nehézséget okoz az elvi hibák kibontakozásához* A felsza
badulás óta nyolc .év telt el, kizárt dolog, hogy ez nem lett volna 
elég idő ahhoz, hogy a marxizmust elsajátítsák. Olyan felfogást

a lát az osztályban, mintha a marxizmust egy önálló tudománynak-tar- ' 
tanák, nem pádig olyannak, amely a dolgok lényegéhez tartozik! . .
Németh Hyula osztályelnök kifejtette, hogy az'eltfi kérdéseket ~ 

?. elsősorban^.bizottságokban kell■megtárgyalni* Természetes, hogy*’ 
a szakkérdések részletes vizsgálatának a’bizottságokban kell meg-~ 
történni, azonban áz elvi kérdéseknek elsősorban az osztályvezető# 
ségben van á •helye* Mikor a jelentés az ós-ztály egészének munkájú* 
ról beszél, az-elvi szempontok’teljesen eltűnnék* ' •
Kiemeli á jelentés azon részét, ahol' á kutatási tervekről beszél* 
A jelentés szerint a kutatási tervek eléinte nem voltak tervnek ~ 
nevezhetők* 'mert nem a legégetőbb feladatiak átgondolásából indul- 
ták-kl, inkább egyéni szándékok és ötletek;összeirásábol* Ha «ez a 
megájjapitás helyes, ez azt jelenti, hogy .nem voltak olyan-elvi- 
szeö>6ntófcí ; amelyekből látták volna, högy^mit kell tenniök* ,

■ A Jelentés a zenetudományi részben a következőket mondja:”A nép-.'
• ízenei; anyag1társadalomtörténeti megvilágitáéa terén kévés történt*” 
: !Helyes megemlíteni, hogy van egy ilyori elméleti hiba, dó meg kell

ugyanakkor jelölni azókat a módszereket, ^mélyekkel á’hiba ki* 
4avithat‘ó“*^^ormálisan helytelen a dolgokat megoldani* -
Javagoiiá^’hogy az osztály készítsen-égy minimális tervet, amellyel 
a z Osztályveze t ős ég összes tagjai egyetértenek* Meg kell-továbbá 
.vizsgálni* hogy a marxizmus, mint tudomány az osztály területéhez 
tartozó tudományokból hogyan hozható ki*

■/*. Lukács' György 'elnökségi tag abból indul; ki, ami ;a .vitában megnyil- . 
váriul i*tA riy eÍvészek a vita folyamán az irodalomtörténet kérdései
hez egyetlen egy megjegyzést sem tettek. Németh Gyula -osztályelnök 
pedig meg is mondotta, hogy nem szól az irodalomtörténet kérdéseid 
hez, mert nem ért hozzá* Ez egy speciális betegség,, amelyet a III*_ 
Osztály munkájának tárgyalásánál az Elnökség már részletesen meg* 
vitatott, lehetetlen dolog, hogy szélesmüveltségü ember,, egy iroda- 
lomtörténész tfagy eg^ filológus ne..tudjon állást foglalni az I*Osz
tály bármely‘tudományágának problémájával kapcsolatosan. Mig ebből 
a szempontból az Osztályon belül radikális változás nem áll be, 
az Osztály munkájában javulás nem fog bekövetkezni* 77.
A jelentés felveti,a komplex-témák kérdését* Az I*Osztály abban a 
speciális helyzetben van, hogy'nincs egyetlen egy témája sem,

• amelyik nem lenne komplex téma* Ha egy irodalomtörténész vagy egy 
. nyelvész nem fogja fel kezdettől fogva-komplex módra a témáját, a

dolgok nem fognak fejlődni* • '
Rámutat az'irodalomtörténészek egy^hibájára; mindig kívülről várnak 
öögxuBcg,Gut Vcux^xcak uéxixák, amelyeknél nem fontosak az 
értekezések, hanem figyelemmel kell kisérni a szomszéd- tudomány- 

‘ ~ ‘ " Másik hibája.az irodalomtörténészeknek, hogy a

segítséget* Vannak témák, amelyeknél nem. fontosak az osztályközi
* z ± _____t — X*1 Ir^lH íz--? nnMveí fi « oz\mc» rz&Á . "hn H fYJYIQ

ágak fejlődését*



művészi kérdésekre nem fektetnek elegendő súlyt. Gyengessége a mi 
irodalomtörténelmünknek, hogy Révai .József és Horváth Márton kiváló 
cikkei a munkákban csak mint idézetek szerepelnek, a marxista mód* • 
szert pedig nem használják fel. • Ez súlyos hiba. *' y’ : -
Béke Ödön lev.tag hozzászólásában utalt arra, hogy nyelvészeti kér-J 
déseket folklór, nélkül nem lehet megoldani* Ez igaz, de ennek nem 
az a megoldása,‘ hogy helyezzék át a tudományágat az I.Osztályba, 
hanem az, hogy foglalkozzanak a nyelvészek a folklór kérdésekkel 
és viszont a folkloristák a nyelvészeti kérdésekkel* Amennyiben 
közös problémák merülnek fel, tartsanak közös vitaülést. v
Á népzene kérdését is csak mint komplex problémát lehet felvetni* , 
Itt is a problémákat, mint minden komplex-kérdésnél elvi alapon 
kell megvitatni, különben fejlődés nem jöhet létre. . x '
Ligeti Lajos felvetette a túlterheltség kérdését. Ez sokszor hogyan 
jön létre. Például a mai ülésen sem a jelentés, sem'a hozzászólások* 
nem adtak módot az Elnökségnek arra, hogy az elvi kérdésekhez hozzá—

- szólhassanak. A szakbizottságoknak kell kidolgózni azokat az elvi ...... .. 
jelentőségű kérdéseket, amelyek az anyagból magából nőnek,ki, ezek'" 
a’zután tovább megvitatandók az osztályvezetőségben. Ha azután ezek
kel a felmerült elvi kérdésekkel,'nehézségekkel jöt.t volna az. ' 7
osztályvezetőség, akkor az Elnökség érdemben hozzá tudott volna szól* 

; ni az I.Osztály munkájához. A mai'ülésen a beadott jelentés és a
■ vita alapján eredményt elérni nem lehet. / . ' i <

Javasolja, hogy az'Osztályvezetőség vitassa meg a mai ülés tanülsá- 
gal alapján az I.Osztály munkásságának mérlegéi és perspektíváját, '

..és készitsen záros határidőn belül uj jelentést $z Elnökség számára.?' 
Az uj jelentés alapján az Elnökség ismét tűzze napirendre az Osz
tály munkájának megvitatását. /

, Tolnai Gábor lev+tag, az I.Osztály Vezetőségének tagja: A jelentés, 
az Ősztályve zetőség e s az Osztály munkájának olyan problémáiról kiván 
beszélni, amelyek hiányoznak a jelentésből, illetőleg nincsenek kellő 
súllyal felvetve és néhány irodalomtörténeti,' kérdésből.7'
Egy alapvető problémát lát az egész jelentésen végigvonulni, egy 
határozatlanságot, mintha az osztálytitkár maga sem volna biztos 
abban, hogy mik az osztály súlyponti feladatai. ■'.’?/ *
A jelentés féléve húzódik és nem tudtak olyan megállapbdásra jutni, 
hogy konkrét határozatok szülessenek. Az Ősztályvezétőségen belül 
rossz légkör van, ami az elvi munka előbbrevitelét akadályozza. ' - 
Nem elég konkrét a jelentés az irodalomtörténet terén. Általánossá* 
egokat emleget, súlyos vádakat hoz fel, de ezeket nem konkretizálja.

* Keveset'törődünk művészi jellemzéssel, nem vet fel konkrét problémát 
itt sem. Az irodalomtörténeti írások általános hibája, hogy még min- .

. dig nem.tudtak kivetkőzni abból, hogy a függetlenségi harcokkal kap
csolatos alkotások azok,' amelyek'irodalomtörténészeinket érdeklik. 
Kényes kérdésekről nem beszélünk. . ; . ? •
Az irodalomtörténet terén központi kérdés az Egyetemi Irodalomtörté
neti Kézikönyv, erről a jelentésben egy szó említés'sincs. A javas- 

; latok között, mint határozati javaslat nem szerepel.



A jelentés hibája, hogy nem fejlődésében nézi az'Osztály mun
káját. Fejlődés mutatkozik az Osztály munkájában.•Ma már inkább 
merülnek fel elvi kérdések az Osztályvezetőségben. Az Irodalom
történeti Állandó Bizottság munkájában iá van javulás, világosabban 
látják a teendőket.
A komplex-témák tekintetében is vannak eredmények. Itt ki'kell 
emelni a Szegedi Nyelvész Kongresszus pozitiv eredményeit. 
Javasolja, hogy az Egyetemi Irodalomtörténeti Kézikönyv kérdését 
az Osztályvezetőség sürgősen tárgyalja.

• ' . ' ’ ' ' ’• <' ■ ■ •

Fals Dezső akadémikus, az I.Osztáíy Vezetőségének tagja kifejti, 
hogy a-kritikára az osztályon'belül nagy szükség van, a hibák nagy 
részéért ők maguk a felelősek. *
Nem látja sem a nyelvészet, sem az irodalomtörténet terén olyafí 
kedvezőnek a helyzetet, mint az osztályelnök. Az irodalomtörté
neti kérdések mindig élőkészülétlenül kerülnek az Osztályvezető- 
ség^ elé és igy reális tárgyalásra nem is kerülhet sor. Már több
ször megállapította, hogy az osztályvezetőségen belül nem nyel
vész és osztálytitkár, vagy nyelvész és irodalmár.ellentét áll 
fenn, hanem JFaldapfel és irodalmár ellentét. Ezen eddig nem tud
tak ségiteni, é ez az irodalomtörténet fejlődésének hátrányával 
jár. A jelentés a beadott formájában irreális, ebből a helyzetet 
megállapítani nem lehet. . . .. . .
Lukács György elnökségi tag javaslatát elvileg elfogadhatónak 
tartja. Egy korábbi megállapítását azonban az Elnökséggel közöl
nie kell, hogy nem érdemes osztályvezetőségi üléseket tartani, 
mert azok hosszú ideig tartanak. A legutóbbi osztályvezetőségi " 
ülésen azt a javaslatot tették az osztálytitkárnak, hogy a kérdé
seket beszélje meg az ösztályvezotőség egyik tagjával, Szabolcsi 
Bencével, akivel bizalmas viszonyban van, és próbálja Szabolcsi" 
lev.tag'hozzászólásai alapján konkretizálni a dolgokat. Ez azon
ban nem történt meg. ; •
Egyetért Bogarast osztályelnök azon megállapításával, hogy az 
életet, kell,szolgálnunk. Ennek érdekében utóbbi időben tett is 
lépéseket. ,Égető kérdésnek tartja az oktató munka szempontjából 
:a terminológia egységesítésének kérdését, ezt sürgősen meg kell

Tamás. Lajos levelező tag a fő hibát abban látja, hogy az osztály- 
vezetőségben az elvi hibák nem szerepeltek kellő súllyal, nem 
volt meg a kellő kapcsolat a nyelvészek és az irodalomtörténészek 
között.® Az osztályvezetőségi ülések csak az utóbbi időkben voltak 
rendszeresek. Az osztályvezetőség el volt szakadva az élet, a" 
gyakorlat kérdéseitől. Véleménye szerint helyes lenne tanulmá- " 
njrozni a Szovjetunió Tudományos Akadémiájának szerepét az irányi— 
tas^megvalósítása tekintetében, milyen munka folyik ott ezen a 
téren a nyelvészeknél.
Döntő elvi kérdés az is, hogy a gondolkozás és a nyelv viszonyait 
hem látják elég világosan. Ha ezeket a kérdéseket megvizsgálnék, 
kétségtelen előbbre jutnánk.
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Az ;jI 4 Osztály ideológiai színvonala valamennyi 'osztály között 
a legalacsonyabb, a törekvés ugyan megvan az osztályban, de 
nem eleg. A nyelvtudományon belül nélkülözhetetlen a marxizmus ' 
módszerének alkalmazása* ^Ezt a kérdést még ma sem'-látják világo-: 

- san. az X•"Osztályban. • //•/• ■■ . y

Xötván elnök javasolja az Elnökségnek, hogy nh tekint-"’
< sékezt a tárgyalást most befejezettnek. A .jelentés ebben a for-~ 
./ májában nem ad világos képet áz osztály helyzetéről, ab elvi kér

dések teljesen hiányoznák'belőle* Magáévá teszi lukács György , 
elnökségi/tag javaslatát és kéri az Elnökséget,.hogy azt fogadja 
el<- Indítványozza a- jelentés visszaadását áz Osztályvezető.gőgnek

'-özzal, hogy készítsen egy uj jelentést. Nem kerülhet egy olyan " 
jelentés az^Elnökség elé, amelyről kiderül, hogy nem az Osztály— 

/; . vezetőség véleménye, hanem az' osztály titkáré. Elnökség.” elé az 
.... -5iy véleményét.kell hozni* Elnök nem javasolja a zárszó meg-

. y adását az osztály titkárnak. y ■'/;. /.,/ • "
vita jelentős támogatást ad az osztály további mun-? 

kajához, es irányítást ahhoz, hogy a "jelentést hogyan kell el
készíteni* ti. x </, . „j - ■ . ’•/.
A hibák nagy részének oka abban keresendő,’hogy áz osztályelnök, 

■ . az osztálytitkár, az osztályvezetőség tagjai teljesen félreértik 
02 oss^ályvezetőseg feladatát* ismét hangsúlyozza, hogy áZ elvi <• 
kérdéseket az oszWlyvezetőségén belül kell megvitatni* A konkrét 

?< < tudományos kérdésekkel való foglalkozás a bizottságok dolga’és 
azoWkell felvetni az elvi kérdéseket?az osztályvezetőség felé 
az osat.ájyvezetoségnék pedig ezekben határozatokat kell-nozni©

< Az I.Osztály Vezetősége nem. tölti be a vezető szerepét.-Az El-/’/
1^1;való vezetést is’ teljesen félreértik. Az Elnökség- " 

feladata^.á^, hogy fölhívja az Osztály, figyelmét az elvi kérdések- 
.</ ben .felmerülő hibákra. ■ ■

' °S2*á^y, javaslatai ne'általánosságban mozogjanak* A javasla
tokban ra kell mutatni arra, hogyan fogja az Osztály a munkáját 
megjavítani, hogyan fogja h tudományágainak elvi-irányítását 

' :■ meg javítani,.milyen módszereket fog erre kidolgozni.‘EVkell 
k®szitehi-azt a minimális tervet, amellyel mindenki egyetért, / 
elő'kell készíteni azokat a kérdéseket,<amelyeket Elnökség elé 

.-terjeszteni- jóváhagyás céljából. Meg kell valósítani 
.S2 való kapcsolatot. Az Osztály munkájában tekintettel
kell lenni a nyeloktatás óriási fontosságára*^'jelentés .ne 
legyen ilyen sötét, pesszimista,'mint a mostani* Mutass meg az 

,Osztály az eredményeket is, mégha csak indulásnak- számit is. A 
jelentésnek es a javaslatoknak céltudatosnak kell, ■lenni. > 7 ’ •

S'i ; fe
,<■ •

Elnökség az I*-Osztály jelentését visszaadja áz 
Ősztályvézetőségnek azzal, hogy, az ülésen elhangzott 
vita és javaslatok alapján a .f.éiBíárólusi ülésre uj ’
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Határozat:

jelentést készítsenek*
Felelős: o
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Erdey^&cuz Tibor



»

£»ch Zsigmond Pál * a Tört éne* tvxa*xaá»yi Intézet igazgató
' WlW^WSi^á^k8v^L#wőket Veti fel: \ '
!•/ A Történettudományi Intézetnek nem Tudományom Tanácsa- hanem ' 
igazgató tanácsa van# '

■2#/ A ^feladatok közé felveendő-e továbbra is a tudomány népszerű-* 
sitésének kérdése/ és a tudományos kutatók képzésének feladata# 
Ez eddig az intézet főfeladatai között szerepelt# (
3#/ "Az intézet egyes szerveinek részletes feladata illetőleg ~ 

■ , ügybeosztása” fejezetben nem szerepel a főhatóság kérdése# Java
solja egy olyan pont beiktatását, amely tisztázza az intézet 
szerepét'az Akadémiához, az Osztályhoz, az Elnökséghez; a bizott
ságokhoz# Ebben a pontban az Akadémia tudomány irányitó szerepé
ből és felügyeletéből kellene kiindulni#
4*/ Az igazgatóhelyettes hatásköréből a'legdöntőbbek át kellj

>. hogy kerüljenek az igazgató hatáskörébe;
5#/ Nem minden intézetnek van személyzeti előadója, ezt a kér
dést is tisztázni kell#

grdey-gruz Tibor főtitkár egyetért Fogarasi Béla osztályelnök 
azon javaslatával, hogy ne legyen hivatalból tagja a Tudományos 

?Tanácsnak az Akadémia Hivatalának megbízottja# Ehelyett viszont 
;be kell iktatni egy pontot, mely szerint szavazati jog nélkül ‘”7' 
vegyen részt a Tudományos Tanács ülésein a Hivatal dolgozóiból *<? 
az, akinek gondozásában az illető intézet áll. ’ \

, Egyetért továbbá a következőkkel: \
Az igazgatóhelyettes hatásköre, világosan megfogalmazandó#; -
Az Akadémia és az Akadémia osztályai irányitó szerepének a ter-

. vezet elején kifejezésre kell jutni# *
A népszerűsítés kérdése speciális kérdése-a Történéttudományi 
Intézetnek# 7
A tudományos káderek képzése minden tudományos intézet feladata, 
ezért ez a - típustervezotbe beletartozik. ’

■ ■ ■ • ■ . 7 ’ . .. ' ■ ' t. '
Minden intézetben kell,'hogy legyen egy személyzeti előadó, ha ' ' 
nem is főfoglalkozással# -■
A tervezet elfogadása után javaslattal fognak fordulni a‘Minisz
tertanácshoz, hogy a Történelemtudományi Intézet Igazgató Tanácsa 
váljék Tudományos Tanáccsá# ' t

•. . ■ . ' •. • ' ' • -■ 

Határozat:
a#/ Elnökség megbízza Főtitkárt, hogy az elhangzott 

javaslatok alapján átdolgozott tipustervezetet
. ♦ , 4 küldje meg az intézetek-.vezetőinek#

Felelős: Erdey*Gruz.Tibor;főtitkár# 
Határidő: 1953#február 2o»

b./ Minden egyes intézet a saját területére vonatA" 
koztatva dolgozza át'a tipustervezetet és küld- 

t je meg a Főtitkárnak# '
Felelős: Osztályelnökök#

I •Határidő: 1953#március le#



Erdey-Gruz Tibor; .főtitkár Elnökség elé terjeszti, az 
V.Osztály akadémiai témáira vonatkozó Javaslatot*

I., III és

í

J

X

A.

*
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. *

•' Határozat: y

!•/ Elnökség az I.Osztályakadémiai tárnáira vonatkozó .♦

„ ? jóvá:
.; A?í Osztály ”A magyar irodalomtörténet kézikönyv”-
' enek részletes ütemtervét 19,5,3. március'I-±g V,

készítse el. és-a munkát 19 55. március 1.—én kezdje-éL 
1953*márcíüs l^től számított két éven belül jelen
jék meg.az első kötet, az utolsó kötet pedig ' 
1953.március l-tő|! számított három éven belül.
A részletes ütemtervet Főtitkár az Elnökség tagjai

dnak küldje meg.
’ J. ffeleiős: Németh Gyula osztály elnök®

;az ütemterv szétküldéséért:
. . Erdey-Gruz Tibor főtitkár®

2*/ Elnökség á III®Osztály akadémiai témáira beadott
. .. ■ javaslatot elfogadja azzal, hogy-a fizikai tudo- 

mányok kiemelt akadémiai témáit az Osztály mi* 
előbb készítse el .és küldje meg a Főtitkárnak®

Fölélős:.Riesz Frigyes osztályelnök
. Határidő -■

* . ■.../.•.s - 1 • J

javaslatot a következő'kié
*” ** # ■ z . ' ' , r -rí

amiax témái 
iészitéssel hagyja

(

a- 1953.február 2o*

3*/ Elnökség az, V®Osztály akadémiai témáira beadott 
Javaslatot elfogadja0

®—♦

•, : - ;v>

Erdey-Gruz Tibor főtitkár Elnökség elé terjeszti az 1955 évben
rendezendő kongresszusok és konferenciák tervét.

• C • . Iá
Határozat: ‘
Elnökség a benyújtott 1953 évi kongresszusi tervet 

<t a következő'módosítással hagyja jóvá: \
* Kongresszus a májusi Nagygyűlésre való •

• tekintettel május helyett, ősszel legyen megtartvat 
_ A, ' ’
Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár®



VII.

■Wqy-fottz gjfror főtitkár az Elnökség 1953.1.félévi üléseinek 
napirendjébe javaslatot terjeszt elő,, ! » •

Határozata ~
Elnökség az I.félévi raunkatervét a következő módo- ■ 
sjtásokkal hagyja jóvá: < v»v »vw
i*/ A februári inunkat érvből kimarad a 4 ./pont ' * 
< ■ Az Akadémia 1952 évi munkájának megvitatása,".

Áprilisban az Elnökség két ülést Járt. ” •>
napirendje "Az'Akadémia' 

1952 évi munkájának megvitatása" lesz. - ' '
2./ Márciusban elmarad a 2 a./ pont' 1 ~

"Az Akadémia kádermunkájának megvitatása" általá- 
bán és a 3*/ pont ■ ■ ' ■ <
“Tájékoztató a\Tudománytőrténéti Bizottság mun- 

c v ’jcajaröi”« ■ —
? Mt pont .egy; későbbi időpontban kénül napi-

A 2a./ és ?./ pont helyett március hóban napi- - 
rendre kerül az I.Osztály munkájának megvitatása.
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▼^telesen, az osztályvszetőség engedélyé vePküidhetők'küíföídi'^"

.i

Erd ey>*LTé**?r főtitkár az' Akadémia támogatásával végzett 
ójának szabályozására javaslatot, terjeszt

feszi:' Pál álelnök a javaslathoz a következő megjegyzéseket 

£•/é-3?T?s?aí.sz??'int a?/oták nagyrészt feleslegessé teszik a 
•• külföldi folyóiratban való publikálást és ezért a jövőben csak ki 

vetélésén, az osztalyvezetőség engedélyével-'küldhetők külföldi’ 
folyóiratokba cikkek. Ehhez a javaslathoz mindaddig nem csatla
kozik, ameddig az Actáknak' nincsen meg a külföldi publicitásuk.
éxi?x-SlatteYő4.saJno®,nem veszi figyelembe, hogy az Aotákat kül- 
xöjLdon ma szinte egyáltalában nem ismerik* Erre bizonyíték# hogy 
Jánossy professzor németországi és bécsi tartózkodása elatt több 

. egyedi könyvtárban próbálj az Acta Physicá után.nyomozni* saj- 
®redménnyel, hogy';egyáltalában nem ismerték, kivéve 

■ ■ a Geszti ahol az Acta, Physíca meg volt rendelve,
-'S*® „ ,, Wgy^r hatóságok beszüntették* Amikor a könyvtárkdvetgég^Sz fordul! az.Acták beszerzése céljából, követségünk 

^ud^a megadni a kívánt segítséget és így" 
^eSszakadt* Jánossy tapasztalatai szerint a ber- 

iiei,^^stooki, j.enai és ■ greifswaldi fizikus körökben az 
teljesen ismeretlen. Hasonlóképpen próbáltunk utána 

?taxnX,-D5?s?zmÍ ? Szovjetunióban az Acták terjesz-
Ján°ssy professzorral közölte, szovjet könyvtárban kutatott az Acta Physica után, szin- 

eredménytelenül* A magával vitt és az őj tulajdonát
5 szovjet fizikusok nagy érdeklődéssel olvas* ?*k Íézrőlíké^?° d4enI°S azActa Physica cikkeit egyet- ’

í^£oldl.Ja^ referálja, mégpedig nem eM Akadémiai Kiadó tér- , 
jésztésí akciója, hanem személyes kapcsolatai - révén. Hogy egyes ” 
fizikusok külföldön ma már tudják azt, hogy az Aqta Physica lété* 

xzlo?leny2m?Jok szétküldésén kivül kizárólag annak tu- 
- lajdonitható, hogy több Acta Physicában'megjelent cikkről-rövid 
közleményeket küldtek külföldre, melyekben megemlítették,' hogy 

; a részletes cikk az Acta Physicaban j-clenik meg, ■
4^ a k^üítoény, hogy egyes külföldi' fizikusok ma már tudnak az 
Acta Physica létezéséről, természetesen még^távolról sem jelenti 

a-Í SZ Acta Physicanak külföldön publicitása van* A Jap 
jálfoloon neop kapható, sőt - tapasztalataik szerint - külföldre 
♦VÍJt’-' az Akadémiai Kiadónak e téren megnyilvánuló abszolút 
*®k®tötlen magatartása miatté> Még kell állapítanunk#: hogy ma az ' 
éa*áknök semmiféle publicitásuk nincs* Ebben a stádium*
.bán megszoíUtW a külföldi publikálást a fizika terén az-t jelen- 

a fizikusok nagyrészt elesnek attól a lehetőségtől, hogy 
kUHdÍvÖn m?flsm?rjéke A javaslatöt ebben árformájában 
zo11abban ellonzi és csak akkor tudna hozzájárulni a" 

f pontjához,;ha az Akadémia, illetőleg az Aka- 
a 5d^:az4^°^akkülföldi, terjesztése terén komolyabb ered- 

volna el%©zen -a téren eddig tett Epések rend- 
^ozdetlegeseKxVolt^k és öfc'ról tanúskodnak^ tfrogy a terjesztés
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^megszervezése terén nem Jártak el a 
a kérdést nem oldja meg az, hogy az 
mennyiségű Aotát küld szét külföldi .könyvtárakba* Feltétlenül 
szükséges;volna azokban az országokban, melyekben súlyt helyezünk 
az^Acta terjesztésére egy személyt, például a követségünkhöz be
osztott kulturattasé.t vagy egy intézményt külön megbízni a ter
jesztéssel* A-legcélszerűbb volna egy külföldi könyv-Lvagy folyó
irat terjesztő vállalatot az Acták*térjesztésével"megbízni* Ha ez 
jól meg lenne szervezve, akkor sem remélhető*, hogy az Acták pub
licitása azonnal eléri a kívánt mértéket, akkor is még legalább 
egy-két évre lesz szükség ahhoz, hogy ezen szervek-munkája révén “ 
az Acták a külföldi*szakemberek által tényleg ismertekké és hozzá
férhetőkké váljanak* A külföldi publikálás megszorítása pedig 
szerinte t csak ezután rendelhető el, amennyiben erre egyáltalában ' 
szükség van* t •i'--
A vázolt körülmények- alapján a külföldi publikálás megszorítása ” 
egyúttal azt is eredményezné, hogy a Szovjetunióval és a népi de
mokráciákkal kiépített tudományos kapcsolataik' ismét visszafej
lődnének* Utal itt árra, hogy ezekkel az országokkal kulturális . - 
egyezményeink vannak és utal itt azokra a kapcsolatokra,; melyeket 
a^rent-i egyezmények keretén belül Jánossy professzorral" együtt- 
működve Leopold Inf.eld és Friedrich Mőglich professzorokkal épi- A 

. tettek ki* Ezeknek.egyik lényeges pontja éppen az. volt, hogy köl- 
csönösen publikálni fognak egymás folyóirataiban* természetszerűená 

várható el, hogy neves külföldi kutatóktól az Acta számára 7‘4« 
cikkeket kapjunk, ha a külföldi folyóiratokban;a publikálási le- 
hetőségeink erősen korlátozva vannak* A javaslat igy .ellentétbe Á; 
jut az Akadémia egy régebben hozott határozatával, mely szerint az 
Actákat olyan folyóiratokká kell* fejleszteni, melyekben külföldi 
szakemberek is szívesen publikálnak* . <:
De ezen félül a javaslat.teljesén megakadályozná a'fizikusoknak 
a népi demokráciákban való publikálási lehetőségét  ̂A javaslat ~' 

_ . ugyanis magyar szerző a következő esetekben közölhet kül-
••xSa- *^y óirat okban 5 l*/.4ia egy cikk egy értekezéssorozat foly
tatása, 2./ ha a szerzőt külföldi folyóiratban megtámadták, 
?•/ tia egészen szűk szakmáról van szó, mely egyik Actába sem 
illeszthető be s melynek magyar folyóirata nincs,'4*/ ha kivétele
sen hagy*jelentőségű tudományos eredmény előzetes köziéről van ~ 

jjely előzetes közlemény nőm lehet hosszabb két gépelt oldal
nál* Mivel az első három kategóriától általában eltekinthetnek 
csa a negyedik/az, amelyik, számba jöhet,-a legjobb eset az, hogy 
®gy kétoldalas előzetes közlesre.kérhetnek, illetőleg kaphatnak” 
engedélyt$ E megszorítás következtében semmiféle népi demokrati— ~ 

Xiziksi folyóiratban publikálni nem tudnak,- mert legjobb tudo- 
5 szerint eSyik nepi demokrácia sem rendelkezik olyan fizikai

. folyóirattal, melyben előzetes rövid közleményeket lehet publikálni 
Helytelennek tartja a javaslatnak azt -a pontját is, moly szerint 
minden fontosabb tudományos, eredményt publikálni kell a megfelelő- • 
magyarnyelvű folyóiratban* A magyar nyelven való1publikálás kötő-• 
Józattségé alól az osztályvezetőség javaslata alapján az Akadémia 
Elnöksége adhat felmentést* Elvben nagyon helyes volna,' ha minden 
fontosabb tudományos eredményt magyar nyelven is meg lehetne-je-

kellő szakértelemmel* Ezt 
Akadémiai Kiadó nagyobb
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lentetni* De nem látja azt helyesnek ma, amikor igen szigorú papir- 
takarékossági rendelkezések állanak fenn, mert ez a rendelkezés azt 
jelentené, hogy lényegében az Acták cikkei két nyelven jelennének 
meg. Sok dolgozat jelenik meg az Áctákban, melyeknek magyarnyelvű 
publikációja a papírtakarékosságra való tekintettel felesleges, mert 
a magyar országi kisszámú érdeklődő szinte mind tud idegen nyelveket* 
hogyha magyarnyelvű publikálási kötelezettség alól csak az Akadémia 
Elnöksége adhasson felmentést szerinte szintén helytelen* Véle
ménye szerint az Elnökségnek egészen más, elvi jelentőségű feladatai 
vannak, semhogy ilyen részletkérdésekkel foglalkozzék* Azonkívül 
az engedély beszerzése, mivel- osztályvezetőségi és elnökségi ülés 
elé kell, kerülnie, igen hosszadalmas, esetleg egy-két hónapot vesz 
igényben ami természetesen inegint lassítja az Áctákban való pub- ' 
likálást* Sokkal helyesebb és célravezetőbb volna, ha ilyen kérdé
sekben az Acták megfelelő szerkesztőbizottságai ...döntenének, mert ~ 
végeredményben, ha az Akadémia Elnöksége körültekintéssel és szak
szerűen kivánna eljárni, úgyis az illető szakemberek véleményére 
van utalva, akik a szerkesztőbizottságokban foglalnak helyot*
3*/ Helytelennek tartja a javaslatnak azt a pontját is,'mely szerint 
ha egy meryar szerző külföldön egy értékezéssorozatot publikált, 
illetőleg annak publikálása még folyamatban van,- akkor a következő 
értekezést úgy kell megirnáá, hogy az a sorozat befejezése, legyen*" 
A javaslattevő itt nem volt tekintettek arra, hogy tudományos kuta
tásoknál soha sem lehet előre tudni, hogy egy hosszabb kutatás, 
melynek eredményeit a szerző értekezéssorozatban publikálja, hol ' 
nyer befőjezést, illetőleg milyen előre nem látható fordulatot vesz* 
E rendelkezés tehát a szerzőt megfoszthatja attól a lehetőségtől, 
hogy értekezéssorozatának egy későbbi, előre nem látható időpontra 
eső és esetleg előre nem'várt befejezését - az Acták publicitásá
nak teljes hiánya miatt - a külföld megismerhesse* Véleménye szerint 
mindaddig, mig az Acták publicitása nem éri el a megfelelő fokot, 
ez a rendelkezés teljesen ellentétben áll a Szovjetunióval és a 
népi demokráciákkal létesített tudományos kapcsolatainkkal és más 
országokkal való tudományos kapcsolatainkat is megbénítja*

Rusznyák István elnök; Az Acták kiküldésének'hiányossága Jánossy 
Lajos akadémikus egy leveléből már ismeretes* Ezért ebben az ügyben 
vizsgálatot is indítottak* A vizsgálat eddigi eredményeképpen közli 
az Elnökséggel és egyben be is mutatja, hogy csak az Acta Physicát 
1952-ben hány könyvtár, illetőleg intézet kapta meg és igazolta 
vissza az átvételét* Vannak természetesen olyan helyek, ahová az 
Acták elmentek, de a visszaigazolás nem történt meg* Többek között 
bemutat 4 berlini, 2 hallei, 2 rostocki, 2 leipzigi, 2 wieni 
Aota Physica visszaigazolást* Vannak a terjesztésben hibák, de 
hogy az Acták nem mennek ki, az nem' állja meg a helyét^ Hogy a 
publicitás nem megfelelő az is igaz, dé az igazi publicitást az 
Acták minősége fogja megadni* <

Gombás Pál alelnöki Rusznyák István elnök bizonyításai számára nem 
várt fordulatot jelentenék* Mégis azt az aggályát, fejezi ki, hogy 
az Acták ha kikerülnek külföldre, bekerülnek, a könyvtárakba és ott 
elfekszenek, nem kerülnek-az illetékesek kezébe* Jól tudja, hogy 
például a szovjet és német fizikusok szívesen:olvassák az Acta _ 
Physicát és elismeréssel nyilatkoznak róla*
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+^S?í+-la??kía^.?fr, yégen'nem publikál, legfeljebb egy-egy előze-1 
- oao-íf^í81^st kaM-,í1, egy“e§y Cikkéről, de a javaslat elfogadása 

< elő?etes közlemények sem lesznek lehet-
= ffff£t népi demokratikus államokban megfelelő lap hiányában 
cikkávSAnAni »+A&k puh}ixflni’., Szovjetunióból pedig a kiküldött 
**««vel kapcsolatban semmiféle választ nem kapott* .. ■< 
nek tart?a^B?f>?fff+le1'^ Publicitással nem rendelkeznek, célszerü- 

előzetes jelentések kiküldésének engedélyezését.
' rakbanSiwifff^v aímaJf “egszervezését, hogy Actáink ne a könyvtár 

rabban feküdjenek el, hanem a könyvtárak propagálják-azokat. yy’-

' ^^Vvet^t^l^íf1 J8fv ^ás Éál alelnök két nagyon fontos - 
cíőjSak kérdése! ’ * esyIk aa A°tak kiktildáse> a másika publiká-

’ ?? Elnökség foglalkozzék külön .ezzel a-kérdéssel ‘

*“•*• lí^” -i
ennek a beterjesztett határozatnak elfogadását

£a fennie-A A°íák *«»«**« hátráltató állapotot továbbra’, 1 
^J^?íartanlí ózonban az Elnökség adjon igán energikusan Cv 
ÍArf?^apoa határidőt arra, hogyannak a kérdésnek állásáról 

.' Javitíis módozatairól^ bizottság, vagy az Elnökök
és főtitkárnak, vagy magának az Elnökségnek6?elmést tegy^!* '

„ ,van, de sokkal határozottabban kell e^n*’kidomborodSif A

^?íi®Ií£.’JíSÍ<í Sas%!ISí?8i‘‘’OÍá’'S1áíÍ?feSí" í : £ i&ís •gs^í.^t ■ xar. -i 
lyozza^z Ac?É’^er1 ütését £°2zf nem ártés akadá-

írt .oStapná, J a hotr&yp, 41Sp“?t ‘

•& iöy^slat fogalmazása kissé merev és mech^n-iini^ gökk zia. x tások végrehajtásával indítványoz!^ . j^as^ifoSásá^02*0" 

^-aewSS/^HStöbMmegjeient cikkek- 
tiszteletdij terhére^ ^rZ vant több kulonlenyómat készülhessen a 

köfllmlnJ^éFa^iJrl^r^1^ van: az Osztály!
összesen 6o iv - Orvostudomány, a kettő ivterjedelme' ' :
is. meg kell jelennie akkór°énn!k-01ikknelc “agyar nyelven kell Lelni 6o iwőí’kb^loo 'két lapnak a volumenjét fel

nyelveii^való közléstÜhelvesli •’?Yasla'fc, alaP8°ndolat<t. A magyar 
való tekintette!'a^vaköLpíh^1’ ®z azonban a papírtakarékosságra 
jelenjenek meg magvar^vclvpn3!^ vál’t.b®» hogy csak a fontos piklÖM 
csak kivonatofaS!6 1 13 terjedelemben, a többiek pedig . ,í

■ti

V . . *
/

.' t ‘ ■ •, ’'■•• : / . ? - ’« ■■ f • •• ■’ ’ ,Y
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Határozat: :
Elnökség-az Akadémia támogatásával végzett kutatások 
publikációjának szabályozására vonatkozó javaslatot 
Rusznyák István elnök által indítványozott módosig ■ 
fásokkal jóváhagyja# ' ‘ . 1j

J.'/ Felelős: Erdey-Gruz Tibor., főtitkár.

;? >21
Straub F.grmó, elnökségi tag helyesli a JavaslatotO'Felhívja az 
Elnökség figyelmét a külföldre küldendő cikkek minőségének'fon
tosságára. /

- Fófiarasi Béla osztályelnök indítványozza, hogy az Elnökség a 
javaslatot.alapjában fogadja el. Akinek még módosító*megjegyzése” 
van küldje be az Elnöknek. Elnök és Főtitkár a javaslatot ármódo
sításokkal dolgozza át, az elindítót vizsgálatot, pedig fejezze be 
és azveredményről az Elnökségnek számoljon be. >

Rusznyák István elnök tájékoztatja'az Elnökség tagjait arról, hogy 
a napokban a Külügyminisztériumon keresztül a kúlturattasék a ter
jesztés megjavítása céljából megkapják a teljes jegyzéket arról, ” 
hogy melyik Actát hová küldjük ki rendszeresen. A bizottság munká
ját a Kultúrára is ki fogja terjeszteni.
Kéri az Elnökség tagjait, hogy a tervezetet a következő módosítá
sokkal hagyja jóvá: » w
1. / l.pont kiegészítése:' /■ ' .

Az Osztályvezetőség' adhasson engedélyt a magyar nyelven való 
•; közlés felmentése alól, vagy esetleg a cikkeket magyar nyelven 

rövidített formában lehessen megjelentetni.A ■ J J
2. / Az Osztáiyközleményekben nemcsak az Akadémián elhangzott

előadásokat lehe^ Jcözölni, hanem mást is. • ‘ * ..á
?•/ 4.pont kiegészítése: * ; A - ' "*

Könyvismertetéseket is'lehessen közölni külföldön,* ez a magyar 
*•’ könyvek publicitása szempontjából rendkívül fontos.

A külföldre küldendő cikkeknél a minőségre nagy súlyt kell 1 
helyezni. A
4 a.pont helyesbítve a következőképpen szóljon:

. Szovjet és a népi demokratikus folyóiratok szerkesztőségeihez 
való kiküldést minden esetben engedélyezni kell.
4.d.pont helyesbítve: ' A • a ':
Ha nagyobb jelentőségű tudományos eredményre vonatkozó előzetes 
közleményről van szó’, mely nem hosszabb két gépelt oldalnál.

4*/ Egyetért azzal, hog£ külföldön az előzetes köziésket lehetőleg" 
engedélyezzük, a közlésben azonban szerepeljen az, hogy a rész
letes cikk melyik Actában fog megjelenni. ,A: ,
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míicuB magas kbrára való tekintettél, kéri'az Enciklopédiái Bízott
Rus z.nyák-1stván elnök "bejelenti, hogy Zimmermann Ágoston akadé- ' 
miku# magas Korára való tekintettel, kéri'az Enciklopédiái Bízott- 

, aggban viselt tisztsége-alóli felmentését* Helyette a Bizottságba 
a VIII*Osztály részéről MócsyAÍJános akadémikust javasóllá*.

7' ’ 77 .7- 1 '
Határozat: ■ - . 7-7 7... - ■
...    I . ■ III I. Ili « ; . .1. ;• .

Elnökség: Zimmermann Ágöstón akadémikust az Akadémiai 
.Enciklopédiái Bizottságban viselt tisztsége alól

/ felmenti és Jielyette a Bizottságba a-vfei;Osztály ‘ 
__ 1 a J _ 1_ #._ J_ nr r -r # / - - . •*

.... J

■ . ' 1

\ ■

(
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V

.Enciklopédiái Bizottságban, viselt tisztsége alól
’ felmenti ás Jielyette a Bizottságba a VÍII-.Osztály 

képviselőjeként, Mócsy János akadémikust választja 
meg., </'" V • ,y. . . /A

?■ Felelős: Rusznyák István elnök*
*4 J

• -

,7

r-

fruszáyák István elnök bejelenti,, hogy az 1952' évi II.félévi munka- 
; .^mös^erint az osztályoknak 1952.november 15-ig-kellett a KFB-höz.

®llW*tatni a ^könyvkiadással kapcsolatban kiadott'szempontokra vo*' 
zó.‘javaslataikat* Mivel az I«, III. és VIoOsztály a november 

.154*1 határidőt többszöri sürgetés ellenéré sem tartotta be, sőt?
javaslatukat több mint egy hónapos késéssel juttatták él a fcB-hezs 
javasolja,* hogy,az I*,III* és*yi.Osztályt az Elnökség megróvásban 
részesítse* ” -. y. •.

9

4-

..... 3.:......... ... <. .

Határozat:

Elnökség, az I.,’’III. és VI,Ősztálytmegróvásban 
részesíti, mert a könyvkiadással kapcsolatban 
kiadott szempontokra vonatkozó javaslataikat az 
előirt határidőre,'többszöri sürgetés ellenére sem 
adták be.’
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Felelősi Érdey-Grúz Tibor főtitkár.
Határidő: 1955*január 2o»?

)



Határozatok

a Magyar Tudományos Akadémia 1953. január lo.-én d.e. 11-órakor 
.tartott l.sz. elnökségi üléséről.

Felelős: Osztály elnökök. , 
Határidő: 1953. március lo

vili., V
Elnökség az Akadémia támogatásával végzett kutatások publikációjának 
szabályozására,-vonatkozó javaslatot Rusznyák István elnök áltál in-; 
ditványozotvmoaósitásokkal jóváhagyja. j

. • - . - - _ -• 4
Felelős: Erdey-Gruz Tibor főtitkár.

w is lehessen közölni külföldön, ez a magyar7; 
rendkívül fontos. / 
minőségre nagy súlyt:kell he-

Rusznyák István elnök tájékoztatja az Elnökség tagjait arról, hogy 
a napokban a Külügyminisztériumon keresztül a kulturattasék a ter
jesztés megjavítása céljából megkapják a teljes jegyzéket arról, 
hogy melyik Actát hová küldjék ki rendszeresen. A bizottság munká
ját a Kultúrára is ki fogja terjeszteni.
Kéri az Elnökség tagjait, hogy a tervezetet a következő módosítások
kal hagyja jóvá:
1. / 1. pont kiegészítése: ' 7 /

Az OsztályvezetS ség adhasson engedélyt a - magyar nyelven 'való _ g 
közlés felmentése alól, vagy esetleg a cikkeket magyar nyelven 
rövidített formában lehessen megjelentetni.

2. / Az Csztályközleményekhem nemcsak az Akadémián elhangzott elő- -á
adásokat lehet közölni, hanem mást is.

3. / 4. pont kiegészítése:
Könyvismertetéseket
könyvek publicitása szempontjából
A külföldre küldendő oiekkeknél a 
lyezni. • ‘



helyesbítve a következőképen szóljon

rövidített

Dániel előadásának beiktatását fogadja

Kiküldetések: - , . ' -
A Csehszlovák Mezőgazdasági Tudományos Akadémiaiégnyitó ünnepségén 
Somos András osztálytitkár és Sedlmayr Kurt lev. tag képviselte a 
Magyar Tudományos Akadémiát. <
A Agrárosztályon.aspiranturara jelentkezettek megoszlása: ;

• . •' ■ ■ ' ' ■' ’ • ' ' ’ ‘ ' 
Aspiranturára jele nézettek száma Összesen
(rendes
7 24 .

Az 1953* április 3o.-i. jegyzőkönyv kivonata, határozatai:
I/f.Március havi kiküldetések:
Mészáros István kulturegyezmény keretében Bulgáriában utazott kéthe*| 
tes tanulmányútra, a mesterséges megtermékeynités tanulmányozására.'3

IV. Osztály Vezetőség foglalkozott Ljasosenko professzor kritikai i 
megjegyzéseivel és több határozatot hozott a fennálló hibák kiküszö-j 
bölésére. Ezenkívül a "Tihanyi Biológiai Kutató Intézet Talajbiológiai 
Osztályának munkáját is megvizsgálták. A tudományos 'kutatá munka fo
kozott irányítása és ellenőrzése érdekében négy témakörben szekció- 
kát szerveztek. Zárt osztályülést tartottak,;melyen az osztálytitkár 
beszámolt az osztály első negyedévi munkájáról. < jjg
Soó Rezsőig osztályelnök a IV.Osztály március hónapban történt kiemel
kedő" rendezvényei közül felhívja a figyelmet az Orszgágos-Növény
földrajzi Térképezési Ankétra, amely a vezáő szakemberek részvételé
vel igen nagy sikerrel zajlott le. y; ■ > , -5- : ? RÍ

Az Akadémiai*napok rendezése nemcsak az Orvosi Tudományok Osztályé: 
hanem minden akadémia i?;0eztályra vonatkoznék. s >"'2

; ( ' ' ■ o ■ " -


